



Fifth meeting of the Executive Board of 2023  
Tuesday, 2 May 2023 at 16h00 (Paris time)

### **Minutes of the Meeting of the Executive Board held on 2 May 2023**

*(La version française suit / French version follows)*

#### **Present :**

Western Europe and North America: Mr. Matti Hakämaki – Finnish Folk Music Institute (Finland)  
Eastern Europe: Ms. Tamara Nikolić Đerić – Association House of Batana (Croatia)  
Latin America and the Caribbean: Mr. Martín Andrade-Pérez- Erigaie Foundation (Colombia) – **Treasurer** –  
Asia and the Pacific: Ms. Cholponai Usubalieva-Grishuk -\ – Aigine Cultural Research Center (Kyrgystan)  
Africa: Mr. Sekou Berte - Mali Cultural Heritage Agency (Mali) - **President**  
International: Mr. Robert Baron – International Society for Ethnology and Folklore – **Secretary**  
Arab States: Mr. Mohamed Lemine Beidieu – Association mauritanienne pour la sauvegarde du patrimoine culturel immatériel (Mauritania)

### **Agenda of the Meeting of the Executive Board held on 2 May 2023**

*(La version française suit / French version follows)*

- 1. Word of welcome, preview of the latest Teamwork activities**
- 2. Approval of the agenda**
- 3. Approval of the draft minutes of the 3<sup>rd</sup> Meeting and the 4<sup>th</sup> meeting as of April 4<sup>th</sup> 2023, including a review of the tabled discussion over the Minutes of the Extraordinary General Assembly, as of November 2<sup>nd</sup> 2022**
- 4. Language use for the meetings: English - French on a rotative basis: French**
- 5. Conflicts of interest (if any?)**
- 6. Debriefing on the Stockholm Article 18 Meeting & Questioning over the structural growth of the accredited NGOs' umbrella organization, (ICH-NGO Forum Berte), and Executive Board's virtual autonomy of communication, (via Zoom Link) and internal communication policy, (Open Discussions: Berte)**

7. **World Heritage Center ICH, crafts and sustainable tourism project: the way forward with (contractual grant research and consultancies (Robert Baron, Martin Andrade Perez, Mohamed Lemine Beidjeu and Berte)**
8. **4th International Coordination Meeting for the Safeguarding of Cultural Heritage in Ukraine, Information and ZOOM Link Thematic group1 / Priority Actions for the protection of Cultural Heritage of Ukraine\_3 May, Working Groups & Cross-regional capacity-building and workshops: inter-electoral regional capacity-building, Regional Centre Sofia, accreditation form, and next steps for more balanced geographic representation initiatives, to be undertaken before April accreditation deadline, (Round-table lead by Ma'am Tamara Nikolić Đerić, Martin Andrade Perez, Ma'am Cholponai, Robert Baron and Matti Hakamäki); accreditation workshops: Planning a meeting with Working Groups in mid-April: research working group Symposium: call**
9. **Problematized research program(s) if any and projected publication perspectives, (i.e., previous symposia, Albert van der Zeijden Prize: Martin, Mohamed Lemine Beidjeu and Berte).**
10. **Sustainable Fund-Raising Strategies. Fund for NGOs in situations in crisis, latest updates on the raised funds (Martin Andrade Perez & Berte)**
11. **Uyghurs, follow up on the meeting request issued by Peter Irwin, (Matti Hakamäki, Robert Baron & Berte)**
12. **Latest updates from the Communication Team on communication Plan and Guidelines & Communication Team: Kudos for the latest circulars (Matti, Mohamed, Cholponai),**
13. **Other Business: ICH NGO Amended Bylaws & other if any**
14. **Adjournment: Draft Minutes as of November 2<sup>nd</sup> 2022**
15. **Date of the Next Meeting, June 20, 2023**
16. **Closing of the Meeting**

## **Minutes**

### **1. Word of welcome, preview of the latest Teamwork activities**

The meeting was called to order at 16h22 Paris time and greetings were exchanged. Members of the executive board noted recent activities associated with the ICH NGO Forum to be discussed further at this meeting.

### **2. Approval of the Agenda**

The agenda for the meeting was approved unanimously.

### **3. Approval of the draft minutes of the 3<sup>rd</sup> Meeting and the 4<sup>th</sup> meeting as of April 4<sup>th</sup>**

ROBERT BARON  
SECRETARY

**2023, including a review of the tabled discussion over the Minutes of the Extraordinary General Assembly, as of November 2<sup>nd</sup> 2022,**

The minutes of the 3<sup>rd</sup> meeting and the 4<sup>th</sup> meeting were approved, with a revision that stated that the minutes of the extraordinary meeting of the General Assembly were discussed. The minutes of the meeting of the Extraordinary General Assembly will be left as is.

**4. Language use for the meetings: English - French on a rotative basis: French**

Participants in this meeting will speak in the language of their choice, with translation summarizing remarks provided when needed.

**5. Conflicts of interest (if any?)**

No conflicts of interest for this meeting were reported by the executive board members in attendance.

**6. Debriefing on the Stockholm Article 18 Meeting & Questioning over the structural growth of the accredited NGOs' umbrella organization, (ICH-NGO Forum Berte), and Executive Board's virtual autonomy of communication, (via Zoom Link) and internal communication policy, (Open Discussions: Berte)**

The President of the Forum represented the Forum at the April meeting in Stockholm to plan initiatives around Article 18. The initiative will include revision of the Register of Good Safeguarding Practices and the gathering and online sharing of good safeguarding practices. The Forum and NGOs will be involved in subsequent meetings and other activities for the Article 18 initiative. They will have opportunities to make recommendations relating to this initiative. An administrative report of the meeting is being prepared by the President of the Forum.

The Executive Board serves as a communication platform for the Forum, a role which it will perform with regard to the revisions of Article 18.

**7. World Heritage Center ICH, crafts and sustainable tourism project: the way forward with (contractual grant research and consultancies (Robert Baron, Martin Andrade Perez)**

The World Heritage Center (WHC) is completing design and editing of the report on ICH, crafts and sustainable tourism in and around World Heritage sites that was prepared by the Executive Board of the Forum through a contract with the WHC. Payment for the Forum's services has been received. The report includes 10 case studies. WHC has expressed interest in working with the Forum on other projects in the future.

**8. 4th International Coordination Meeting for the Safeguarding of Cultural Heritage in Ukraine, Information and ZOOM Link Thematic group1 / Priority Actions for the protection of Cultural Heritage of Ukraine\_3 May, Working Groups & Cross-regional capacity-building and workshops: inter-electoral regional capacity-building, Regional Centre Sofia, accreditation form, and next steps for more balanced geographic representation initiatives, to be undertaken before April accreditation deadline, (Round-table lead by Ma'am**

ROBERT BARON  
SECRETARY

**Tamara Nikolić Đerić, Martin Andrade Pérez, Ma'am Cholponai, Robert Baron and Matti Hakamäki,): accreditation workshops: Planning a meeting with Working Groups in mid-April: research working group Symposium: call**

The Forum was represented at the 4<sup>th</sup> International Coordination Meeting for the Safeguarding of Cultural Heritage in Ukraine. The meeting dealt mainly with issues relating to tangible heritage but included mention of ICH related matters.

A meeting of working groups, committees and Forum related web site leaders with the executive board is to be held on May 23<sup>rd</sup>. It will discuss recent, current and forthcoming activities of the working groups, dissemination of information about the Forum through the related websites and ways in which the work of the Forum can be most effectively articulated with the executive board and the Forum as a whole.

Online workshops for NGOs in Latin America and in Eastern Europe were held to inform NGOs in these underrepresented regions about the Convention and the benefits of accreditation as well as provide instruction about how to apply to UNESCO ICH accreditation. A number of NGOs in these regions have submitted applications for accreditation.

The Research Working Group will be issuing a call for contributions by NGOs about their views of the future of the Convention. There was a discussion at this Board meeting about the plans of this working group for a symposium at the Forum's meetings alongside the IGC meeting in Botswana on this topic, drawing from the contributions of NGOs to the survey.

**9. Problematized research program and projected publication perspectives, (i.e., previous symposia, Albert van der Zeijden Prize**

Discussion of this item was tabled to a subsequent Executive Board meeting.

**10. Sustainable Fund-Raising Strategies. Fund for NGOs in situations in crisis, latest updates on the raised funds (Martin Andrade Perez & Berte)**

The Fund for NGOs in situations of crisis has not received contributions in recent months. In consultation with the former Executive Board member who established the fund, decisions will be forthcoming about how NGOs may apply for support from this fund and how funds will be distributed.

**11. Uyghurs, follow up on the meeting request issued by Peter Irwin, (Matti Hakamäki, Robert Baron & Berte)**

Peter Irwin of the Uyghur Human Rights Project has requested a meeting with the Executive Board to discuss his organization's concerns about human rights issues related to Uyghur ICH listings. Representatives of the Executive Board will meet with him over Zoom in late May.

ROBERT BARON  
SECRETARY

**12. Latest updates from the Communication Team on communication Plan and Guidelines & Communication Team: Kudos for the latest circulars (Matti, Mohamed, Cholponai),**

The Communications Team held a virtual coffee on April 11<sup>th</sup>, which provided an opportunity for accredited NGOs to discuss matters of interest with members of the Executive Board and to learn about its recent activities. The next issue of the newsletter is planned for June. Submissions to the Forum's web site by ANGOs are encouraged. Soliciting of submissions should be carried out in coordination with the communications team of the Executive Board.

**13. Other Business: ICH NGO Amended Bylaws & other if any**

The amended bylaws of the Forum have been posted on the Forum's web site.

**14. Adjournment: Draft Minutes as of November 2<sup>nd</sup> 2022**

Revisions to the draft minutes of the November Executive Board meeting are to be prepared.

**15. Date of the Next Meeting**

The next meeting of the Executive Board will be held on Tuesday, June 20, 2023 at 16:00 Paris time.

**16. Closing of the Meeting**

The meeting was brought to a close at 18:00 Paris time.



---

Première réunion du Conseil d'administration de 2022  
Jeudi 2 Mai 2023 à 16h20 (heure de Paris)

Procès-verbal de la réunion du Directoire du 2 Mai 2023

(La version française suit / La version française suit)

Cadeau :

Europe occidentale et Amérique du Nord : M. Matti Hakämaki – Institut finlandais de musique folklorique (Finlande)

Europe de l'Est : Mme Tamara Nikolić Đerić – Association House of Batana (Croatie)

ROBERT BARON  
SECRETARY

Amérique latine et Caraïbes : M. Martín Andrade- Pérez- Fondation Erigaie (Colombie) – Trésorier –  
Asie et Pacifique : Mme Cholponai Usualieva-Grishuk -\ – Centre de recherche culturelle d'Aigine  
(Kirghizistan)

Afrique : M. Sékou Berte - Agence malienne du patrimoine culturel (Mali) - Président

International : M. Robert Baron – Société Internationale d'Ethnologie et de Folklore – Secrétaire

États arabes : M. Mohamed Lemine Beidieu – Association mauritanienne pour la sauvegarde du patrimoine  
culturel immatériel (Mauritanie)

Ordre du jour de la réunion du Directoire du 2 Mai 2023

- 1. Mot de bienvenue, aperçu des dernières activités Teamwork**
- 2. Approbation de l'ordre du jour**
- 3. Approbation du projet de procès-verbal de la 3e réunion et de la 4e réunion du 4 avril 2023, y compris un examen de la discussion déposée sur le procès-verbal de l'Assemblée générale extraordinaire, du 2 novembre 2022**
- 4. Langues utilisées pour les réunions : Anglais - Français à tour de rôle : Français**
- 5. Conflits d'intérêts (le cas échéant ?)**
- 6. Débriefing sur la réunion de Stockholm sur l'article 18 et questionnement sur la croissance structurelle de l'organisation faîtière des ONG accréditées, (ICH-NGO Forum Berte), et l'autonomie virtuelle de communication du Conseil exécutif, (via Zoom Link) et la politique de communication interne, ( Discussions ouvertes : Berte)**
- 7. Projet du Centre du patrimoine mondial sur le PCI, l'artisanat et le tourisme durable : la voie à suivre avec (recherche de subventions contractuelles et consultants (Robert Baron, Martin Andrade Perez, Mohamed Lemine Beidjeu et Berte)**
- 8. 4e réunion internationale de coordination pour la sauvegarde du patrimoine culturel en Ukraine, Information et lien ZOOM Groupe thématique1 / Actions prioritaires pour la protection du patrimoine culturel de l'Ukraine\_3 mai, Groupes de travail & Renforcement des capacités interrégional et ateliers : interélectoraux régionaux renforcement des capacités, Centre régional de Sofia, formulaire d'accréditation et prochaines étapes pour des initiatives de représentation géographique plus équilibrées, à entreprendre avant la date limite d'accréditation d'avril, (Table ronde animée par Ma'am Tamara Nikolić Đerić, Martin Andrade Perez, Ma'am Cholponai , Robert Baron et Matti Hakamäki,) : ateliers d'accréditation : Planification d'une réunion avec les groupes de travail à la mi-avril : groupe de travail de recherche Symposium : appel**
- 9. Programme(s) de recherche problématisé(s) le cas échéant et perspectives de publication projetées, (i.e. symposiums précédents, prix Albert van der Zeijden : Martin, Mohamed Lemine Beidjeu et Berte).**

ROBERT BARON  
SECRETARY

**10. Stratégies durables de collecte de fonds. Fonds pour les ONG en situation de crise, dernières mises à jour sur les fonds levés (Martin Andrade Perez & Berte)**

**11. Ouïghours, suivi de la demande de réunion émise par Peter Irwin, (Matti Hakamäki, Robert Baron & Berte)**

**12. Dernières mises à jour de l'équipe de communication sur le plan de communication et les directives et l'équipe de communication : félicitations pour les dernières circulaires (Matti, Mohamed, Cholponai),**

**13. Autres affaires : statuts modifiés de l'ONG ICH et autres, le cas échéant**

**14. Ajournement : projet de procès-verbal du 2 novembre 2022**

**15. Date de la prochaine réunion, 20 juin 2023**

**16 .Clôture de la réunion**

## **Proces Verbal**

### **1. Mot de bienvenue, aperçu des dernières activités Teamwork**

La réunion a été ouverte à 16h22 heure de Paris et des salutations ont été échangées. Les membres du conseil d'administration ont noté les activités récentes associées au Forum des ONG du PCI qui seront discutées plus en détail lors de cette réunion.

### **2. Approbation de l'ordre du jour**

L'ordre du jour de la réunion a été approuvé à l'unanimité.

### **3. Approbation des projets de procès-verbaux de la 3e réunion et de la 4e réunion du 4 avril 2023, y compris un examen de la discussion déposée sur le procès-verbal de l'Assemblée générale extraordinaire, du 2 novembre 2022**

Les procès-verbaux de la 3e réunion et de la 4e réunion ont été approuvés, avec une révision indiquant que le procès-verbal de la réunion extraordinaire de l'Assemblée générale a été discuté. Le procès-verbal de la réunion de l'Assemblée Générale Extraordinaire sera laissé tel quel.

### **4. Langues utilisées pour les réunions : Anglais - Français à tour de rôle : Français**

Les participants à cette réunion s'exprimeront dans la langue de leur choix, une traduction résumant les remarques étant fournie en cas de besoin.

ROBERT BARON  
SECRETARY

## **5. Conflits d'intérêts (le cas échéant ?)**

Aucun conflit d'intérêts pour cette réunion n'a été signalé par les membres du directoire présents.

## **6. Débriefing sur la réunion de Stockholm sur l'article 18 et questionnement sur la croissance structurelle de l'organisation faitière des ONG accréditées, (ICH-NGO Forum Berte), et l'autonomie virtuelle de communication du Conseil exécutif, (via Zoom Link) et la politique de communication interne, ( Discussions ouvertes : Berte)**

Le président du Forum a représenté le Forum à la réunion d'avril à Stockholm pour planifier des initiatives autour de l'article 18. L'initiative comprendra la révision du Registre des bonnes pratiques de sauvegarde et la collecte et le partage en ligne des bonnes pratiques de sauvegarde. Le Forum et les ONG seront impliqués dans les réunions ultérieures et d'autres activités pour l'initiative Article 18. Ils auront l'occasion de formuler des recommandations relatives à cette initiative. Un rapport administratif de la réunion est en cours de préparation par le Président du Forum.

Le Conseil d'administration sert de plate-forme de communication pour le Forum, un rôle qu'il jouera en ce qui concerne les révisions de l'article 18.

## **7. Projet du Centre du patrimoine mondial sur le PCI, l'artisanat et le tourisme durable : la voie à suivre avec (recherche de subventions contractuelles et conseils (Robert Baron, Martin Andrade Perez)**

Le Centre du patrimoine mondial (WHC) achève la conception et l'édition du rapport sur le PCI, l'artisanat et le tourisme durable dans et autour des sites du patrimoine mondial qui a été préparé par le Conseil exécutif du Forum dans le cadre d'un contrat avec le WHC. Le paiement des services du Forum a été reçu. Le rapport comprend 10 études de cas. WHC a exprimé son intérêt à travailler avec le Forum sur d'autres projets à l'avenir.

## **8. 4e réunion internationale de coordination pour la sauvegarde du patrimoine culturel en Ukraine, Information et lien ZOOM Groupe thématique1 / Actions prioritaires pour la protection du patrimoine culturel de l'Ukraine\_3 mai, Groupes de travail & Renforcement des capacités interrégional et ateliers : interélectoraux régionaux renforcement des capacités, Centre régional de Sofia, formulaire d'accréditation et prochaines étapes pour des initiatives de représentation géographique plus équilibrée, à entreprendre avant la date limite d'accréditation d'avril, (Table ronde animée par Ma'am Tamara Nikolić Đerić, Martin Andrade Pérez, Ma'am Cholponai , Robert Baron et Matti Hakamäki,) : ateliers d'accréditation : Planification d'une réunion avec les groupes de travail à la mi-avril : groupe de travail de recherche Symposium : appel**

Le Forum a été représenté à la 4e réunion internationale de coordination pour la sauvegarde du patrimoine culturel en Ukraine. La réunion a principalement traité de questions relatives au patrimoine matériel, mais a également mentionné des questions liées au PCI.

ROBERT BARON  
SECRETARY



Une réunion des groupes de travail, des comités et des responsables des sites Web liés au Forum avec le conseil d'administration doit se tenir le 23 mai. Il discutera des activités récentes, actuelles et à venir des groupes de travail, de la diffusion d'informations sur le Forum par le biais des sites Web connexes et des moyens par lesquels les travaux du Forum peuvent être le plus efficacement articulés avec le conseil d'administration et le Forum dans son ensemble.

Des ateliers en ligne pour les ONG d'Amérique latine et d'Europe de l'Est ont été organisés pour informer les ONG de ces régions sous-représentées sur la Convention et les avantages de l'accréditation, ainsi que pour fournir des instructions sur la manière de postuler à l'accréditation ICH de l'UNESCO. Un certain nombre d'ONG de ces régions ont soumis des demandes d'accréditation.

Le groupe de travail sur la recherche lancera un appel à contributions aux ONG sur leurs points de vue sur l'avenir de la Convention. Le symposium des réunions du Forum parallèlement à la réunion du CIG au Botswana portera sur ce sujet, en s'inspirant des contributions des ONG.

#### **9. Programme de recherche problématisé et perspectives de publication projetées (c'est-à-dire, symposiums précédents, prix Albert van der Zeijden**

La discussion de ce point a été reportée à une réunion ultérieure du Conseil d'administration.

#### **10. Stratégies durables de collecte de fonds. Fonds pour les ONG en situation de crise, dernières mises à jour sur les fonds levés (Martin Andrade Perez & Berte)**

Le Fonds pour les ONG en situation de crise n'a pas reçu de contributions ces derniers mois. En consultation avec l'ancien membre du Conseil d'administration qui a créé le fonds, des décisions seront prises sur la manière dont les ONG peuvent demander un soutien à ce fonds et sur la manière dont les fonds seront distribués.

#### **11. Ouïghours, suivi de la demande de réunion émise par Peter Irwin, (Matti Hakamäki, Robert Baron & Berte)**

Peter Irwin du Uyghur Human Rights Project a demandé une réunion avec le conseil d'administration pour discuter des préoccupations de son organisation concernant les questions de droits de l'homme liées aux listes Uyghur ICH. Des représentants du conseil d'administration le rencontreront sur Zoom fin mai.

#### **12. Dernières mises à jour de l'équipe de communication sur le plan de communication et Équipe Directives & Communication : Félicitations pour les dernières circulaires (Matti, Mohamed, Cholponai),**

L'équipe de communication a organisé un café virtuel le 11 avril, qui a permis aux ONG accréditées de discuter de questions d'intérêt avec les membres du Conseil d'administration et de se renseigner sur ses activités récentes. Le prochain numéro du bulletin est prévu pour juin. Les soumissions sur le

ROBERT BARON  
SECRETARY

site Web du Forum par les ONGA sont encouragées. La sollicitation de soumissions doit être effectuée en coordination avec l'équipe de communication du Conseil d'administration.

**13. Autres affaires : statuts modifiés de l'ONG ICH et autres, le cas échéant**

Les statuts modifiés du Forum ont été publiés sur le site Web du Forum.

**14. Ajournement : projet de procès-verbal du 2 novembre 2022**

Des révisions au projet de procès-verbal de la réunion du Conseil d'administration de novembre doivent être préparées.

**15. Date de la prochaine réunion**

La prochaine réunion du Directoire se tiendra le mardi 20 juin 2023 à 16 heures, heure de Paris.

**16. Clôture de la réunion**

La réunion a été clôturée à 18 heures, heure de Paris.